
 

 

ZÁKONY 

Novela zákona o elektronických komunikacích a zákona  
o poštovních službách 
Dne 19. listopadu 2014 byl ve Sbírce zákonů zveřejněn pod č. 258/2014 Sb. zákon, kterým se mění 
zákon č. 127/2005 Sb., o elektronických komunikacích a o změně některých souvisejících zákonů 
(zákon o elektronických komunikacích), ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 29/2000 Sb., 
o poštovních službách a o změně některých zákonů (zákon o poštovních službách), ve znění poz-
dějších předpisů. 

Zákon dle důvodové zprávy reaguje na situaci, která nastala po účinnosti nového kontrolního 
řádu, tedy zákona č. 255/2012 Sb., kdy zákon o elektronických komunikacích a zákon o poštov-
ních službách zčásti duplikoval a zčásti byl v nesouladu s novou právní úpravou postupů při prová-
dění kontroly. To má být novelou nyní napraveno. 

Rovněž jsou doplňovány chybějící sankce za porušení některých povinností vyplývajících z ev-
ropského nařízení č. 531/2012 o roamingu ve veřejných mobilních komunikačních sítích v Unii, 
ale také za porušení některých povinností vyplývajících ze zákona o elektronických komunikacích 
a zákona o poštovních službách. Zde jde konkrétně o sankce za neplnění podmínek opatření obec-
né povahy v případě zákona o elektronických komunikacích a o sankce za porušení povinnosti 
zachovávat mlčenlivost o skutečnostech týkajících se poskytované nebo poskytnuté poštovní služ-
by v případě zákona o poštovních službách. Zákon nabývá účinnosti dnem 4. prosince 2014. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1cf 

Válková odvolala dalšího  
náměstka. Skončil Pavel Kasík  
Ministryně spravedlnosti Helena Válková 
odvolala z funkce dalšího náměstka. Z úřadu 
odchází Pavel Kasík, který měl na starosti 
ekonomické záležitosti resortu. Kasíka 
na přelomu letošního a příštího roku vystřídá 
Miroslav Zábranský. 

„Na inženýra Zábranského čeká nelehký 
úkol v podobě náročných investičních akcí 
v příštích letech. Ty by měly probíhat s větším 
zapojením ministerstva,“ uvedla k personální 
změně ministryně spravedlnosti Helena Vál-
ková.  

„V příštím roce se v rámci rezortu Minister-
stva spravedlnosti počítá například se zaháje-
ním investiční akce na výstavbu Justičního 
areálu v Ústí nad Labem či se zajištěním ko-
nečné dislokace Obvodního soudu pro Prahu 
5,“ stojí dále v tiskové zprávě. 

Další informace si můžete přečíst na: 
http://pravniradce.ihned.cz/aktuality/c1-
63202180 
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„To je od tebe hezké, že tak dobře mluvíš 
o svém učiteli, ale byl to velkej pacholek,“ řekl 
prý kdysi profesoru Viktoru Knappovi profesor 
Antonín Hobza, když prvně jmenovaný velebil 
svého učitele profesora Jana Krčmáře. 

Leckdo by asi dnes adresoval podobnou větu 
profesoru Aleši Gerlochovi, 
který loňského prosince 
uspořád al  kon fe ren c i 
ke stému výročí narození 
Viktora Knappa a rok poté 
křest knihy o této nepřehléd-
nutelné osobnosti naší mo-
derní právní vědy. Někteří 
by připojili i ten Hobzův 
dovětek, někteří ne. Ostatně, 
Gerlochův čin byl v tomto 
ohledu poměrně odvážný, 
protože mohl také očekávat 
vlnu kritiky, že vyzdvihuje osobnost, kterou 
stále velká část naší právnické veřejnosti vnímá 
jako kontroverzní. Přesto se jak na konferenci, 
tak v monografii podařilo vytvořit poměrně 
plastickou fotografii Viktora Knappa. 

Proč ještě tento český právník vzbuzuje bez-
mála dvacet let po smrti tolik emocí? Proč má 
tolik lidí stále potřebu se proti němu vymezo-
vat? Měřeno exaktně, je dodnes nejcitovaněj-
ším právním teoretikem druhé poloviny minu-
lého století. Že by jeho vědecké dílo v promě-
nách času obstálo? A přesto, či spíše právě 
proto, mnozí cítili a cítí potřebu ho neustále 

vymítat? Přítomnost ráda hodnotí minulost, 
zapomínajíc, že bude sama jednou hodnocena 
budoucností. 

Profesor Pavel Holländer poznamenává, 
že Knapp prožil většinu vědeckého života 
ve schématu marxistické právní filozofie. 

A jelikož marxisté činí rozdíl 
mezi mladým Marxem a sta-
rým Marxem, proč by neměl 
být rozdíl mezi „mladým Kna-
ppem“ a „starým Knappem“ 
Tím „starým“ se všemi hříchy 
padesátých let  a t ím 
„mladým“, který by se byl, 
opět podle Pavla Holländera, 
doslova „rozdal“ pro tehdy 
nastupující mladou generaci 
právních vědců. Ta mu má 
určitě být za co vděčna, proto-

že jeho odborné, jazykové, ale i literární zna-
losti a schopnosti byly beze sporu mimořádné. 

Rok s Viktorem Knappem určitě nestačí 
k odpovědnému posouzení takto složité vědec-
ké i lidské osobnosti. Jestliže vznikla třeba 
skvělá práce Jiřího Křesťana o Zdeňku Nejed-
lém, proč by nemohlo spatřit světlo světa ob-
dobné dílo o Viktoru Knappovi? 

NÁZOR 

Rok s Viktorem Knappem 

V prosincovém čísle měsíčníku  
Právní rádce, které vychází 12. prosince,  

najdete například tato témata: 
 

• ROZHOVOR S NOVÝM PŘEDSEDOU ÚS-
TECKÉHO SOUDU LUBOŠEM DÖRFLEM  
• ZDANĚNÍ INVESTIČNÍCH FONDŮ SE PO-
DESETI LETECH ZMĚNÍ 
• DAŇOVÉ ZMĚNY 2015 
• CO NOVÉHO PŘINESE KYBERNETICKÝ 
ZÁKON?  
• JAK SE ZMĚNÍ KATASTR NEMOVITOSTÍ 
OD ROKU 2015  
• NOVELA ŽIVNOSTENSKÉHO ZÁKONA 
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Ústavní soud je v plném počtu.  
Miloš Zeman jmenoval Davida  
Uhlíře do funkce 
Plénum Ústavního soudu bude po třech měsí-
cích opět v plném počtu. Patnáctým soudcem 
se ve středu 10. prosince stal advokát David 
Uhlíř, když složil slib do rukou prezidenta 
Miloše Zemana. 

Advokát, který se specializuje na oblast 
občanského práva, ve funkci nahradí Ivanu 
Janů, jejíž mandát vypršel v polovině září. 
Nominaci Davida Uhlíře začátkem prosince 
potvrdil Senát. 

Pro Uhlířovo zvolení se v tajné volbě vyjád-
řilo 49 senátorů ze 71 přítomných. Miloš Ze-
man Uhlíře nominoval s tím, že by soudu měl 
přispět jako člověk z praxe. V advokacii 
se David Uhlíř pohybuje od roku 1979 a vyko-
nává také funkci insolvenčního správce. 

Uhlířovou alma mater je pražská právnická 
fakulta, kde v současnosti vyučuje občanské 
právo. Zasedal také ve zkušební komisi České 
advokátní komory. 

 

Advokáti zakládají novou tradici. 
Desátý prosinec se stává  
Evropským dnem advokátů 
Rada evropských advokátních komor (CCBE) 
se rozhodla k vytvoření nového významného 
dne - Evropského dne advokátů. Ten připadá 
na 10. prosince a měl by sloužit ke zvýraznění 
významného právního tématu, který rezonuje 
společností. 

„Každoroční téma Evropského dne advokátů 
bude voleno tak, aby odráželo aktuální právní 
problematiku a dopad na práva občanů,“ 
sdělila k akci Česká advokátní komora (ČAK), 
která se bude o rozšiřování myšlenky zasazo-
vat v České republice. ČAK je zároveň čle-
nem Rady evropských advokátních komor, 
která je nejvlivnější organizací svého druhu 
v Evropě. 

„Letošní téma, které bylo zvoleno na půdě 
CCBE, se týká ochrany osobních údajů, elek-
tronického hromadného sledování občanů a 

 

Dne 19. listopadu 2014 byl ve Sbírce zákonů zveřejněn pod č. 256/2014 Sb. zákon, kterým se mění 
zákon č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním pojištění a o změně a doplnění některých souvisejí-
cích zákonů, ve znění pozdějších předpisů, a další související zákony. 

Smyslem novely je v podstatě jediné – zrušit všechny regulační poplatky ve zdravotnictví, které 
byly s vidinou zajištění efektivnějšího čerpání zdravotní péče zavedeny zákonem č. 261/2007 Sb., 
o stabilizaci veřejných rozpočtů, a to s výjimkou poplatku za využití lékařské pohotovostní služby 
a pohotovostní služby v oboru zubní lékařství. Výpadek příjmů poskytovatelů zdravotních služeb 
za zrušené regulační poplatky má být kompenzován prostřednictvím navýšení platby za takzvané 
státní pojištěnce. Zákon nabývá účinnosti dnem 1. ledna 2015. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1cg 
 

Novela zákona o sociálních službách 
Dne 19. listopadu 2014 byl ve Sbírce zákonů zveřejněn pod č. 254/2014 Sb. zákon, kterým se mění 
zákon č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, ve znění pozdějších předpisů, zákon č. 111/2006 Sb., 
o pomoci v hmotné nouzi, ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 73/2011 Sb., o Úřadu práce 
České republiky a o změně souvisejících zákonů, ve znění pozdějších předpisů. 

Dle důvodové zprávy bylo cílem zákonodárce upravit v oblasti sociálních služeb několik základ-
ních okruhů, jejichž pojetí nebylo doposud zcela vyhovující. Předně má jít o nové nastavení finan-
cování sociálních služeb v návaznosti na přechod tohoto financování na kraje. Dosavadní stav totiž 
neměl zaručovat dostatečnou ochranu a transparentnost systému, což má novela změnit.  

Stejně tak dochází k úpravě definice střednědobého plánu a sítě sociálních služeb, respektive 
k jejímu rozšíření o některé aspekty, jež v ní doposud nebyly zahrnuty a jejichž absence činí 
v praxi jisté obtíže. Důvodem je úprava oblasti financování a jeho navázání na celý systém. Zpřes-
ňuje se výklad obsahu pojmu „síť sociálních služeb“, a to tak, aby bylo co nejlépe koncepčně vy-
mezeno, jaké sociální služby jsou jejím obsahem.  

Další ze změn se pak týkají převodu kompetencí k výkonu inspekcí poskytování sociálních slu-
žeb na Ministerstvo práce a sociálních věcí. Úřad práce České republiky se má především vrátit 
ke svému původnímu poslání, jímž je realizace politiky zaměstnanosti. Poslední skupina změn 
pak vychází z předpokladu, že sociální práci by měli primárně vykonávat absolventi oborů zaměře-
ných na sociální oblasti. 

Vedle zákona o sociálních službách je novelizován rovněž zákon o pomoci v hmotné nouzi 
a zákon o Úřadu práce České republiky. Zákon nabývá účinnosti, s výjimkou některých ze svých 
ustanovení, dnem 1. ledna 2015. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1ch 
 

JUDIKATURA 

Pokerové turnaje spadají pod loterijní zákon 
Dne 21. srpna 2014 Nejvyšší správní soud ve věci sp. zn. 9 Afs 150/2013 řešil otázku, zda je 
pro zákon o loteriích relevantní, že o výhře či prohře rozhoduje vedle náhody také ve značné míře 
schopnost jednotlivých hráčů. 

Asociace českého pokeru tvrdila, že pokerové turnaje nespadají pod režim loterijního zákona, 
neboť generální klauzule v § 1 odst. 2 předpokládá, že o výhře nebo prohře rozhoduje náhoda, 
přičemž v pokeru se projevují také psychologické, strategické, matematické a další dovednosti 
jednotlivých hráčů. Nejvyšší správní soud však upozornil, že loterijní zákon nestanoví, v jaké míře 
musí být náhoda ve hře zastoupena (zda v převažující či podstatné míře), ale zcela jistě musí být 
ve hře přítomna v míře nezanedbatelné. 

Pokud jde o díl náhody, pak Nejvyšší správní soud zastává názor, že pravděpodobnost výhry není 
u hry Texas Hold'em dána pouze dovedností hráče, ale také úvodním rozdáním karet. Dle soudců, 
v situaci, kdy proti sobě budou stát dva hráči světového formátu, se jejich dovednosti navzájem 
eliminují a nehrají již tak velkou roli, jako úvodní rozdání karet. Náhoda je proto nedílnou součástí 
hry a loterijní zákon se tak na pokerové turnaje vztahuje. Především však jsou turnaje v karetních 
hrách obsaženy v demonstrativním výčtu v § 2 písm. m) loterijního zákona. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1ci 
 

Obecní referenda u Nejvyššího správního soudu 
Ve věcech sp. zn. Ars 3/2014 a Ars 6/2014 organizační výbory požadovaly referendum (o zákazu 
hazardu) ke dni voleb, přičemž referenda byla obcemi vyhlášena k jinému datu. Obce argumento-
valy organizačními a finančními důvody a zvolili jiné datum, které bude mít jinak nejvyšší předpo-
kládanou účast voličů. 

Vzhledem k tomu, že konání referenda v den voleb umožňuje konání referenda ve dvou dnech 
(namísto jednoho) a je pro voliče daleko komfortnější, lze předpokládat vyšší volební účast 

Novela zákona o veřejném zdravotním pojištění 
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profesní zásady mlčenlivosti,“ sdělila dále 
ČAK s tím, že datum 10. prosince nebylo 
zvoleno náhodou, neboť jde zároveň o Mezi-
národní den lidských práv. 

Podrobnosti o akci naleznete zde: 
http://pravniradce.ihned.cz/aktuality/c1-
63232970 

 

Na česko-korejské konferenci  
se bude řešit i europeizace  
korejského obchodního práva 
Právnická fakulta Univerzity Karlovy v Praze 
se stane 13. ledna dějištěm mezinárodní právní 
konference s názvem Law Crossing the Eura-
sia: From Korea to the Czech republic, 
nad kterou převzal záštitu rektor Tomáš Zima. 

Jak název události napovídá, hlavním téma-
tem bude vzájemný vztah českého, resp. ev-
ropského práva a práva korejského. Například 
profesor Yo Sop Choi přednese příspěvek 
na téma europeizace korejského obchodního 
práva nebo profesor Bongchul Kim se bude 
věnovat právním nástrojům ekonomické spo-
lupráce mezi Koreou a Českou republikou. 

Více si o konferenci můžete přečíst zde: 
http://pravniradce.ihned.cz/aktuality/c1-
63227670 
 

Omezení svéprávnosti  
v občanských průkazech 

Skupina poslanců kolem předsedy KSČM 
Vojtěcha Filipa předložila návrh novely, která 
má znovu zavést povinnost uvádět údaj 
o omezení svéprávnosti na občanských průka-
zech. S přijetím předpisu vyjádřila souhlas 
Česká leasingová a finanční asociace.  

"Údaj o omezení svéprávnosti v občanském 
průkazu by totiž bránil uzavírání obchodů, 
včetně finančních operací, které by mohly 
poškodit obě smluvní strany i celý trh," odů-
vodnila své stanovisko. Vláda je naopak proti.  

Více se dočtete na:  
http://pravniradce.ihned.cz/aktuality/c1-
63178770 

než v kterékoliv jiné datum.  A právě volební účast, nikoliv finanční úspory, by měly být hlavním 
kritériem při stanovení termínu referenda. Dle Nejvyššího správního soudu je třeba volbu termínu 
podřídit snaze o to, aby byly výsledky referenda platné. Levnější referendum, které je neplatné, je 
k ničemu. V Lovosicích i ve Štětí tak spolu se zastupiteli voliči rozhodovali o tom, zda chtějí zaká-
zat hazard na území obce, či nikoliv. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1cj a http://www.codexisuno.cz/1ck 
 

Studium pro studium a vyživovací povinnost 
Ústavní soud v nálezu ze dne 30. září 2014, sp. zn. II. ÚS 2121/14, stanovil kritéria, která musí 
obecné soudy posuzovat při přiznávání výživného na zletilé osoby. V daném případě totiž syn (23 
let) studoval již druhou střední školu a vyvstala tedy otázka, zda by se neměl již živit sám. Soudy 
rozhodly, že dokud studuje, pak není schopen se sám živit a má nárok na výživné. Tento jednodu-
chý závěr však Ústavnímu soudu nepostačoval.  

Podle Ústavního soudu je důležité, aby se soudy pečlivě zabývaly konkrétními okolnostmi kaž-
dého případu a zejména účelností takového studia, tj. zda daný typ vzdělání představuje ještě pří-
pravu na budoucí povolání, anebo jde již jen o nadstandardní doplňování znalostí bez této návaz-
nosti. Nemělo by především jít o studium samoúčelné, kterým by si vyživovaná osoba pouze tak-
zvaně „prodlužovala mládí“, protože na takovéto „studium pro studium“ se dle ÚS zákonná vyži-
vovací povinnost rodičů nevztahuje.  

Je třeba se zabývat tím, zda skutečně jde o racionální přípravu na budoucí povolání, zda aktuálně 
studovaná škola má odpovídající kvalitu (např. z hlediska uplatnění absolventů), zda zvyšuje šance 
na uplatnění na trhu práce a v neposlední řadě i tím, zda se tomuto studiu vyživovaný věnuje 
s dostatečnou péčí, tedy zda nedosahuje nepřiměřeného množství absencí a zda dosažené studijní 
výsledky potvrzují jeho skutečný zájem o zvolený obor. 

Z hlediska úvah o výši výživného je pak namístě pečlivě posoudit rovněž to, jak velké časové 
nároky klade předmětné studium na vyživovaného, to znamená, zda například vylučuje, aby vedle 
tohoto studia pracoval alespoň příležitostně formou třeba brigád. 

Více na: http://www.codexisuno.cz/1cl 

ROZHOVOR 

Severočeská justice potřebuje zrychlit 
Nový předseda Krajského soudu v Ústí nad Labem Luboš Dörfl představuje své plány na vyřešení 
nahromaděných problémů ve svém justičním obvodu. Hodlá doplnit počty lidí a více využívat 
odborný personál i technické aplikace. Čeká ho i výstavba nové budovy za stovky milionů korun 
a také zlepšování pověsti soudu, který se v minulosti objevoval i ve zprávách BIS. 
 
Jak na vás působilo první setkání se severočeskou justicí?  
Zanedbaným dojmem. Jako by byla dlouhodobě 
na okraji zájmu. Začíná to už vstupem do budovy. 
Je ze sedmdesátých let, často tam sedí v jedné kan-
celáři dva soudci nebo několik asistentů. Veřejnost 
nemá dost místa k pohybu nebo k tomu, aby se 
před jednací síní připravila na jednání. Není možné 
na jednom místě zjistit všechny informace, které 
potřebujete. Uživatelsky je budova zastaralá. Příští 
rok bychom tak chtěli udělat hned u vstupu infor-
mační centrum a poskytnout lidem lepší servis. 
Další věc je, že mi předsedové okresních soudů 
říkají, že nemají dostatek soudců a nikdy jich ne-
měli plný počet. Říkám si pak, kdo to dopustil. 
To je potřeba rychle napravit. 
 
Co plánujete změnit?  
Každému na severu je jasné, že potřebujeme tamější justici zrychlit. Většina změn tak bude sledo-
vat tento účel. Musíme jednak doplnit počet soudců, dále přeorganizovat některé postupy a využít 
úplně nových možností, které nabízejí například elektronické aplikace. Některé procedury musíme 
automatizovat a například jednoduchá soudní rozhodnutí si nechat přednastavit. Tam, kde není 
potřeba nic jiného než rutina, ji musíme udělat poctivě, ale rychle. Aby zbyl čas na složitější přípa-
dy a soudci nebyli zavaleni nesmysly. Budeme podporovat i rozvoj středního odborného personálu 
na soudech. V těchto lidech vidím velký potenciál. 
 
Celý rozhovor s Lubošem Dörflem naleznete v prosincovém čísle Právního rádce. 
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Vážení čtenáři, 
 
tento newsletter Právního rádce je po-
slední, který do svých e-mailových 
schránek v roce 2014 obdržíte. Další 
můžete očekávat až po Novém roce, 
konkrétně 8. ledna. 
 
Redakce Právního rádce vám tímto 
přeje příjemné strávení vánočních 
svátků a mnoho zdraví a pohody v  
roce 2015.  


